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روند کاهشی واردات شکر به کشور
عضو هیات مدیره و سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی تهران از کاهش واردات شکر در سال جاری از یک 
میلیون و ۲۵۰ هزار تن به ۷۲۵ هزار تن خبر داد و اظهار کرد: 
در سال جاری هم با تغییراتی که صورت گرفته واردات شکر 
 ، به پایین تر از میزان سال گذشته برسد، در نتیجه کشور
بنابر گفته وزیر جهاد کشاورزی به خودکفایی نزدیک است. 
به گزارش ایسنا، شکر به عنوان یک ماده غذایی پرمصرف 
 ، حداقل برای ۴۰۰ محصول نقش مهمی در سفره خانوار
صنایع مختلف از جمله شیرینی و شکلات، نوشیدنی ها و 
داروسازی ایفا می کند. با توجه به نیاز سالانه کشور به بیش 
، که در سال جاری حدود ۸۰  از ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن شکر
درصد آن از تولید داخل و ۲۰ تا ۲۳ درصد از طریق واردات 
تأمین می شود، خودکفایی در تولید ۱۰۰ درصدی شکر را به 
یکی از اهداف کلیدی و دست یافتنی وزارت جهاد کشاورزی 

تبدیل کرده است. 
حدود ۶۵ تا ۷۰ درصد تولید شکر کشور از چغندرقند و 
مابقی از نیشکر تأمین می شود، در این میان مصرف خانوار 
۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تن، صنایع ۶۰۰ هزار تن و نوشابه ها ۵۵۰ تا 
۶۰۰ هزار تن و مقداری مصرف نیز در سایر آمارها، برآورد 
شده است. نیاز به واردات هم فعلاً ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تن است 
که وزارت جهاد کشاورزی با همکاری کشاورزان و صنعت 
به دنبال راهکارهایی برای افزایش تولید داخلی و کاهش 

وابستگی به واردات است. 

   میزان تولید چغندر قند 
۱۷۰ هزار تن  ۲ میلیون و  در سال زراعی جاری تولید 
چغندرقند پاییزه از سطح ۳۱ هزار هکتار اراضی در شش 
استان کشور ثبت شده است. این میزان تولید، بالاترین 
بود.  ایران  در  پاییزه  چغندرقند  کشت  تاریخ  در  رکورد 
پاییزه  کشت  در  آب  منابع  بهینه  مدیریت  همچنین، 
میلیون   ۶۵۲ از  بیش  صرفه جویی  به  منجر  چغندرقند 
مترمکعب آب در ۱۰ سال اخیر شده است. با توجه به اینکه 
کشت چغندرقند در ۷۵ هزار هکتار از اراضی کشاورزی انجام 
و حدود ۴ میلیون تن چغندرقند تولید می شود، به نظر 
می رسد با بهره گیری از کشت پاییزه، امکان دستیابی به 
خودکفایی در تولید شکر وجود دارد. محققان و مدیران 
کید دارند که با  وزارت جهادکشاورزی هم بر این نکته تأ
۵ میلیون تن چغندرقند، می توان به  از  برداشت بیش 

خودکفایی ملی در تولید شکر دست یافت. 
طی هفته های گذشته غلامرضا نوری قزلجه - وزیر جهاد 
کشاورزی - در اولین نشست خبری خود با عنوان اولین 
نشست با عنوان ارائه گزارش عملکرد ۱۰۰ روزه، به حمایت 
از تولید داخلی و به خودکفایی رسیدن در تولید داخلی در 
، محصولات گرمسیری، گوشت  محصولاتی همچون شکر
کید کرد. در ادامه این مطلب به میزان تولید  قرمز و... تا
داخل و واردات و چگونگی رسیدن به خودکفایی در این 

محصول پرداخته شده است. 

   علت نابسامانی های بازار شکر 
حسین فرهادی - عضو هیات مدیره و سخنگوی اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی تهران - در گفت وگو با ایسنا، درباره 
خودکفایی در تولید شکر اظهار کرد: در سال گذشته بازار 
شکر نابه سامانی هایی را متحمل شد و این شرایط برآمده 
از این بود که دولت به واردات شکر ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
اختصاص می داد، این اتفاق از یک سو سبب می شد کشت 
صرفه  کشاورزان  برای  کشور  داخل  در  نیشکر  و  چغندر 
اقتصادی نداشته باشد و از سوی دیگر تخصیص این ارز به 
واردات باعث می شد قیمت شکر در داخل کشور نسبت به 
قیمت آن در کشورهای همسایه بسیار پائین تر باشد که این 
امر علاوه بر اینکه به قاچاق شکر از ایران به کشورهای همسایه 
می انجامید سبب می شد تفاوت قیمت مصوب شکر و قیمت 

آن در بازار آزاد سود کلانی را نصیب محتکران کند. 

   افزایش قیمت شکر در تالار دوم
وی ادامه داد: در اواخر اردیبهشت ماه سال جاری 
که در وزارت صمت برگزار شد منبع تامین ارز  جلسه ای 
خ ارز تخصیصی  شکر از تالار یک به تالار دوم تغییر داد و نر
از ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان به ۴۲ هزار و ۲۰۰ تومان تغییر یافت و 
این سبب افزایش قیمت مصوب شکر شد و در پی افزایش 
قیمت مصوب دیگر نه احتکار شکر و نه قاچاق آن صرفه 
اقتصادی نداشت و علاوه بر آن کشت چغندر سودده شد 

و افزایش پیدا کرد. 
سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی افزود: علاوه بر 
این دولت در سال جاری اقدام به خرید تضمینی چغندر 
نیشکر و اعلام کرد که در سال زراعی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ چغندر قند 
بهاره با عیار ۱۶ درصد را هر کیلو حدود ۳۹۰۰ تومان و چغندر 
قند پاییز را با عیار ۱۵ درصد هر کیلو ۳۸۰۰ تومان خریداری 

می کند و این امر به افزایش کشت این محصول انجامید. 

  کاهش واردات شکر 
کنون قیمت شکر در بازار آزاد حتی  کرد: ا وی تصریح 
از قیمت شکر دولتی پایین تر است و این امر سبب شده 
تقاضای واقعی شکر در بازار خود را نشان دهد و هر آنچه در 

بازار عرضه می شود به مصرف کننده نهایی برسد. 
فرهادی در ادامه ضمن اشاره به اینکه نیاز سالانه شکر در 
کشور ۲. ۲ میلیون تن است، از کاهش واردات شکر خبر داد و 
گفت: واردات شکر در سال ۱۴۰۱ حدود یک میلیون و ۲۵۰ هزار 
تن بود، این رقم در سال ۱۴۰۲ به ۷۲۵ هزار تن کاهش پیدا کرد 
و پیش بینی می شود در سال جاری هم با تغییراتی که صورت 
گرفته واردات شکر به پایین تر از میزان سال گذشته برسد، در 
، بنابر گفته وزیر جهاد کشاورزی به خودکفایی  نتیجه کشور
نزدیک است؛ البته برای برآورد دقیق میزان وابستگی کشور 
به واردات شکر باید تا اردیبهشت سال آینده صبر کرد با این 
کم بر بازار شکر کشور نشان می دهد فاصله  حال رویه های حا

چندانی با خودکفایی نداریم. 
پایان  در  غذایی  مواد  بنکداران  اتحادیه  سخنگوی 
تصریح کرد: واردات شکر خام بیشتر از کشورهای برزیل 
و هندوستان صورت می گیرد و در کارخانجات داخلی که 
بیشتر در استان خوزستان هستند به شکر سفید تبدیل و 

به بازار عرضه می شود. 

اخبار

وزیر اقتصاد: 

 به آینده بورس خوشبین هستم
ذخایر  اینکه  بر  کید  تا با  اقتصاد  وزیر 
گفت:  دادیم،  افزایش  را  طلا  استراتژیک 
کردن اقتصاد به روند رو به  پیش بینی پذیر 
جلو بورس کمک می کند و من به آینده بورس و 

اقتصاد کشور خوش بین هستم. 
عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد و دارایی در 
گفت وگوی ویژه خبری گفت: در بازار سرمایه 
اما نگرانی راجب  ریسک های وجود دارد، 
کنون بازار  بورس وجود ندارد.    وی ادامه داد: ا
سرمایه روند خوبی دارد. هر کمکی لازم باشد 
در جهت حمایت از بورس انجام می شود، 
کمک های وزارت اقتصاد پایدار است.  به 
گفته این مقام مسئول از شهریور تا به الان 
۳۵ درصد رشد داشتیم که البته صندوق های 
گفته  سهامی رشد بیشتری داشته اند.  به 
همتی سیاست دولت در جهت حمایت از 
بورس است. عمیق شدن بورس به شاداب 
شدن اقتصاد کشور کمک می کند.  وی ادامه 
کید دارم مراقبت  داد: به عنوان وزیر اقتصاد تا
جدی داریم و اجازه قانون های سایت های 
چه اخلال در بورس ایجاد کند را نمی دهیم. 
ورود شرکت های نوع آور و استارتاپ ها تقاضا 
زیادی برای ورود به بورس دارند. بورس محل 
و دولت است.   برای سرمایه گذاری  مهمی 
همتی خاطرنشان کرد: پیش بینی پذیر کردن 
اقتصاد به روند رو به جلو بورس کمک می کند. 
من به آینده بورس و اقتصاد کشور خوش بین 
خط  احیای  گفت:  اقتصاد  وزیر  هستم.  
اعتباری ۵ میلیارد دلاری بین ایران و روسیه 
کید قرار گرفت  در دیدار با آقای پوتین مورد تأ
که پروژه های رشت - آستارا، نیروگاه سیریک و 
نیروگاه هسته ای بوشهر در فاز ۲ و ۳ از این خط 

اعتباری تأمین می شوند. 
گسترش  کرد:  تصریح  مسئول  مقام  این 
کار  کشورهای منطقه در دستور  همکاری با 
دولت است به طوری که بازاری که اوراسیا برای 
ما ایجاد می کند قابلیت تحریم از طرف آمریکا 
کید کرد:  ندارد. وزیر اقتصاد در این گفت وگو تا
روسیه  با  ما  اقتصادی  تبادلات  حجم  الان 
که برقراری تعادل بین  ۴ میلیارد دلار است 
کید است؛ در حال  صادرات ما و روسیه مورد تأ
حاضر واردات از روسیه به ایران ۳ برابر ایران به 
روسیه است. وی گفت: مأموریت اصلی وزارت 
اقتصاد افزایش تولید و بزرگ کردن کیک اقتصاد 
که به روند اقتصادی کشور  است، به طوری 
خوش بین هستم. این مقام مسئول ادامه داد: 
ذخایر استراتژیک طلای کشور را افزایش دادیم. 
کید کردکه راهبرد اصلی ما در اقتصاد فعال  وی تا
کردن شرکت پروژه ها است، به طوری که تأمین 
مالی از راه بازار سرمایه با استفاده از شرکت 

پروژه ها، عمق بازار سرمایه را زیاد می کند. 

بازار سرمایه مثبت شد
، امروز  بازار سرمایه پس از افت روزهای اخیر
کل با  که شاخص  کرد؛ به طوری  ثبات پیدا 
افزایش ۲۱۰۵ واحد به رقم دو میلیون و ۷۶۱ 
هزار واحد رسید. در دومین روز بهمن ماه ۱۴۰۳ 
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران دو هزار 
و ۱۰۵ واحد افزایش یافت و به رقم دو میلیون و 
۷۶۱ هزار و ۱۶ واحد رسید. در هشت روز کاری 
کاهشی شده و  اخیر این بازار دچار نوسان 
تنها دو روز مثبت بوده است. روز گذشته بازار 
بورس کانال ۲. ۸ میلیون واحد را از دست داد. 
روز سه شنبه شاخص هم وزن اما ۲۷۸۵ واحد 
کاهش داشت و در عدد ۸۷۶ هزار و ۹ واحد 
ایستاد. در چهارمین روز هفته تعداد سهام 
مثبت بورس ۱۲۱ عدد و سهام منفی ۲۰۴ عدد 
بود. به طور کلی بازار ۰. ۰۸ درصد کاهش داشت. 
روز سه شنبه حدود ۵۹۷ هزار فقره معامله به 
ارزش ۱۲ هزار میلیارد تومان در بازار سهام انجام 
شد. وبملت و فارس بیش ترین تاثیر مثبت را 
بر شاخص بورس داشتند، اما کگل تاثیر منفی 
کنش نیز می توان به  ایجاد کرد. از نمادهای پر ترا
سیسکو، بپویا، غانیوان و غانیزان اشاره کرد.  روز 
دوم بهمن ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران برخلاف 
بورس ۳۴ واحد کاهش یافت و به ۲۶ هزار و ۵۵۷ 
واحد رسید. تعداد معاملات دیروز فرابورس ۸۰۳ 
هزار فقره و ارزش آن ۸۸ هزار میلیارد تومان بود. 
نیشکر، ومپنا بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص 
فرابورس داشتند اما وسپهر اثر منفی ایجاد کرد. 
کنش  ک نیز از نمادهای پرترا گرس و آوا ومپنا، دزا
فرابورس بودند.  بازار سهام از روز دوم آبان روند 
صعودی به خود گرفته و در ادامه رکوردهای 
جدیدی را به ثبت رساند. تا جایی که در این 
مدت شاخص کل بورس حدود ۴۰ درصد رشد 
کرد که بیش ترین میزان بازدهی را در مقایسه با 
، سکه و طلا از آن خود  بازارهای رقیب مثل ارز
کرد. یکشنبه )۲۷ آبان( بازار سرمایه پس از حدود 
چهار ماه کانال ۲. ۲ میلیون واحد را پس گرفت و 
یکشنبه چهارم آذر از مرز ۲. ۳ میلیون واحد عبور 
( پس از حدود ۱۹ ماه  کرد. سه شنبه )ششم آذر
کانال ۲. ۴ میلیون واحد را پس گرفت، ۱۴ آذر برای 
نخستین بار وارد کانال ۲. ۵ میلیون واحد شد و 
پس از آن رکوردهای جدیدی را به ثبت رساند؛ به 
طوری که ۲۴ آذرماه به کانال ۲. ۶ میلیون دست 
یافت، یکم دی کانال ۲. ۷ میلیون واحد را فتح 
کرد، چهارم دی وارد محدوده ۲. ۸ میلیون شد، 
۱۸ دی ماه از کانال ۲. ۹ میلیون واحد عبور کرد 
اما ۲۳ دی مجددا به پایین این کانال سقوط 
کرد و یکم بهمن ماه نیز کانال ۲. ۸ میلیون واحد 

را از دست داد. 

: خروج شرکت صافولا و به  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
دنبال آن سرمایه گذار خارجی شرکت دیجی کالا از ایران به 
گروهی  کشور منتهی شده است.  کنش های مختلفی در  وا
بر این باور هستند که حذف ارزهای رانتی  باعث خروج این 
کشور شده است، برخی نیز این رویکرد  سرمایه گذاران از 
را ناشی از تحولات و فشارهای سیاسی و احتمالاً تغییرات 
از مسئولان بخش  گفته برخی  به  که  و تحولاتی می دانند 
خصوصی احتمالاً در پیش است و کسی از آن اطلاعات کاملی 
ندارد. از طرفی بعضی از کارشناسان معتقدند، بحران های 
اقتصادی، تنش های سیاسی، نوسانات ارزی شدید، ریسک 
سرمایه گذاری، تورم و کاهش قدرت خرید مردم، سرمایه گذاران 
که  کرده است، اما آنچه  خارجی را به خروج از ایران وادار 
همگان بر آن توافق دارند اینکه، سرمایه گذاری باعث رونق 
اقتصادی و تولید می شود و در این مسیر باید از سرمایه گذاران 
کشورهایی بیشتر استقبال کرد که همزمان با ورود سرمایه 
بتوانند تکنولوژی و فناوری های نوین را نیز به داخل کشور 

انتقال دهند. 

   آسیب پذیری اقتصاد 
به گزارش »آرمان ملی«، رضا حنیفه کارشناس اقتصادی 
که  کشورهایی است  از  گفت: ایران یکی  در این خصوص 
اقتصاد وابسته ای به روابط خارجی داشته و دارد و از این رو 
گاه رخدادهای کوچک در دنیا می تواند بر اقتصاد کشور تاثیر 
خ ارز و به دنبال آن  مستقیم یا غیرمستقیم بگذارد و نوسان نر
تغییر بر دیگر پارامترهای اقتصادی را به دنبال داشته باشد، تا 
حدی که خروج برخی از سرمایه گذاران در حد خُرد و کلان باعث 
اظهارنظرهای مختلف در کشور شده است، اما در عین حال 
نباید از این امر غاقل شد که سرمایه گذاری در هر کشور یکی از 
ارکان توسعه و بهبود تراز تجاری و تولید در کشور می شود، از این 
رو باید با اتخاذ سیاست های اقتصادی پایدار و کاهش نوسانات 
خ سرمایه گذاری در کشور را ارتقا بخشید تا بتوان به  خ ارز نر نر
بهبود شرایط اقتصادی و جذب مجدد سرمایه گذاران کمک 
کند. او افزود: ایجاد شفافیت در قوانین و مقررات، حمایت از 
حقوق سرمایه گذاران و کاهش بروکراسی می تواند جذابیت بازار 

ایران را برای سرمایه گذاران افزایش دهد. 

 دیپلماسی فعال
کاهش  قطعاً  مسیر  این  در  کرد:  اضافه  کارشناس  این 
روابط بین المللی می تواند به  تنش های سیاسی و بهبود 
کاهش تحریم ها و تسهیل ورود سرمایه گذاران خارجی منجر 
که در غیراینصورت، خروج سرمایه گذاران خارجی  شود، چرا
از  باشد،  داشته  کشور  اقتصاد  بر  منفی  تأثیرات  می تواند 
جمله کاهش سرمایه گذاری، افزایش بیکاری و کاهش رشد 
اقتصادی. همچنین، این موضوع می تواند به کاهش اعتماد 
سایر سرمایه گذاران خارجی و داخلی منجر شود. حنیفه در 
عین حال خروج اخیر برخی از سرمایه گذاران از ایران را نیز 
قابل توجه ندانسته و افزود: اما در عین حال باید با به کارگیری 
دیپلماسی مناسب در تلاش برای بهره وری بهینه از حضور 
ایران در گروه هایی مانند بریکس و... باشیم تا بتوان از روابط 
موجود با کشورهای برتر مانند چین در این گروه بهره وری 
کشور چین در حال حاضر از قدرت های برتر  کنیم.  بهینه 
شده  منتشر  اختیار  به  بنا  و  می شود  محسوب  اقتصادی 
دارای حدود ۱۰۰۰ میلیارد دلار سرمایه مازاد در سال گذشته 
بوده است. این رویکرد بهترین فرصت برای ایران است تا از 
این فرصت و انگیزه ای که همواره در چین برای حضور در 
عرصه تجارت و... دارد استفاده کند تا از سرمایه گذاری چین 
در عرصه های مختلف داخلی ایران بهره گیرد. این در حالی 
که در سال های اخیر در تراز تجاری ایران بیشتر به  است 
سرمایه گذاری و انتقال سرمایه افغانستان در ایران اشاره شده 

که هرچند می تواند مطلوب باشد، اما از وزن مطلوبی در این 
زمینه برخوردار نیست و ایران باید از سرمایه گذاری کشورهایی 
استقبال کند همراه با انتقال تکنولوژی و حضور فناوری از سوی 

کشورهای سرمایه گذار همراه باشد. 

 تحولات سیاسی
این کارشناس توضیح داد: خروج سرمایه گذاران از ایران 
نه تنها به دلیل مشکلات اقتصادی داخلی، بلکه به دلیل 
تحلیل  قابل  نیز  بین المللی  فشارهای  و  سیاسی  تحولات 
است. در این راستا، دولت باید با اتخاذ سیاست های مناسب 
و ایجاد بسترهای لازم برای جذب سرمایه گذاری، به بهبود 
وضعیت اقتصادی کشور کمک کند. این امر نیازمند همکاری 
نزدیک با کشورهای برتر اقتصادی و بهره برداری از فرصت های 
موجود در بازارهای جهانی است. در مجموع، وضعیت کنونی 
نشان دهنده نیاز فوری به اصلاحات ساختاری در اقتصاد ایران 
تلقی می شود و بدیهی است، تنها با ایجاد ثبات اقتصادی و 
جذب سرمایه گذاری های خارجی می توان به رونق اقتصادی 

و خروج از رکود امیدوار بود. 

 خروج صافولا
اما بعضی از کارشناسان نوسانات ارزی و پایان فعالیت ارز 
نیمایی را دلیل خروج برخی از سرمایه گذاران مانند صافولا 
از کشور می دانند. عطا بهرامی در این باره به خصوص درباره 
خروج شرکت صافولا معتقد است: نمی شود به طور کلی در این 
زمینه قضاوت کرد. چون گرانی روغن می تواند ناشی از تورم 

باشد. ما در پنج شش سال اخیر با تورم ۴۵ تا ۵۰ درصدی مواجه 
بودیم و سرمایه گذار چه باشد و چه نباشد تورم کار خودش را 
می کند. حتی ارز ترجیحی هم تاثیری در بهبود تورم در بازار 
نداشته است و فقط حاشیه سود ناعادلانه برای کسانی که 
گر ما پایه های  دسترسی داشتند ایجاد می کرد، اما در مجموع ا
اقتصادی را درست پیش ببریم بهتر نتیجه می گیریم. البته در 
دولت جدید تصمیمات اقتصادی خوبی گرفته شد، اما با این 
حال ما همچنان شاهد خروج سرمایه از ایران خواهیم بود. 
دست کم سرمایه گذارانی که در ائتلاف غربی و عربی تعریف 
گر دولت از  می شوند خروج سرمایه خواهند داشت. به نظرم ا
سیاست های درست اقتصادی عقب نشینی نکند و جلو برود، 
خروج سرمایه ها در بازار چندان تاثیرگذار نیست، چون بازار 
ما انقدر به سرمایه خارجی متکی نبوده است. به نظرم دولت 
همین روندی را که در پیش گرفته تداوم دهد و ارز را تک نرخی 
کند و جلوی خیلی از رانت ها را بگیرد وضعیت ثبات بهتری 

خواهیم داشت و نتایج خوبی از آن می گیریم. 

 مواجهه با دنیا 
این کارشناس اقتصادی افزود: به طور کلی خروج سرمایه ها 
و سرمایه گذاران خارجی از ایران خبر خوبی نیست و تاثیر منفی 
بر بازار و کسب و کار می گذارد. البته ما می توانیم از فرصت های 
دنیای جدید استفاده کنیم. الان در دنیا وضعیت به گونه ای 
است که دیگر نمی شود وسط بازی کرد و باید آدم تکلیف خود 
کره یا کار با  را روشن کند. الان سعودی ها با اینکه در حال مذا
روسیه و چین بودند ولی با آمریکا هم کار می کنند. کشور عربی 
که چند هزار میلیارد دلار دارایی اش در غرب است، نمی تواند 
ج شود باید  گر بخواهد از این بلوک )اروپا( خار ریسک کند و ا
از سرمایه قبلی خود صرف نظر کند. چون غربی ها به کسی 
پول پس نمی دهند. در نهایت، برای جلوگیری از ادامه این 
روند، نیازمند برنامه ریزی دقیق و هماهنگی بین نهادهای 
شرایط  ایجاد  با  تا  هستیم  سیاسی  و  اقتصادی  مختلف 
مناسب، سرمایه گذاران خارجی را به ادامه فعالیت در ایران 

ترغیب کنیم. 

بررسی »آرمان ملی« از دلایل خروج اخیر سرمایه گذاران از ایران

عیارسنجی خروج سرمایه گذاران از ایران
   وزن کشی سرمایه گذاری با ابرقدرت های اقتصادی

در  کار  عالی  شورای  دستمزد  کمیته 
دومین نشست خود به موضوع محاسبه 
هزینه سبد معیشت ورود نکرد، اما موضوع 
تامین مسکن کارگران را در دستور کار قرار 
داد و کارفرمایان ضمن اعلام آمادگی برای 
از دولت خواستند شرایط  تامین زمین، 

ساخت مسکن کارگری را تسهیل کند.
دومین کمیته دستمزد با حضور نماینده 
وزارت اقتصاد، مدیرکل دفتر جبران خدمت 
قرارگاه  نماینده   ، کار وزارت  کار  روابط  و 
کانون عالی  کارگری و نمایندگان  مسکن 
کار  کارگران در محل وزارت  کارفرمایان و 

برگزار شد.
مزد  کمیته  نشست  نخستین  پیشتر 
کار با هدف تعیین اعضای  شورای عالی 
کمیته دستمزد و ورود به بحث محاسبات 
کارگران برگزار شد و به طور  سبد معیشت 
جدی، موضوع محاسبه هزینه سبد معیشت 

در دستور کار قرار نگرفت.
شورای  نشست  اخیر  هفته های  طی 
عالی کار با محور تعیین اعضای کارگروه  مزد 
و کمیته ناظران و مشاوران و بررسی توان 
کارگاه ها و بنگاه های تولیدی و  پرداخت 

خدماتی با حضور وزیر کار تشکیل شد.
در همین راستا محسن باقری - رئیس 
کمیته دستمزد شورای عالی کار در گفت وگو 
دومین  جزئیات  تشریح  ضمن  ایسنا،  با 
نشست کمیته مزد توضیح داد: در جلسه 

ح شد و وارد محاسبات  مباحث کلی مطر
نماینده  نشدیم.  کارگران  معیشت  سبد 
معاونت فرهنگی وزارت کار گزارشی از مسکن 
کارگری ارائه کرد و پس از آن در خصوص 

مسکن کارگران بحث شد.
وی افزود:گروه کارفرمایی مصمم و پیگیر 
گر دولت اجازه دهد و موانع را  بودند که ا
رفع کند این آمادگی را دارند برای کارگران 
افتادن  تاخیر  به  بحث  بسازند.  مسکن 
تشکیل قرارگاه مسکن کارگران نیز در جلسه 
ح شد که سال قبل در شورای عالی کار  مطر

عنوان شده بود.
رئیس کمیته مزد شورای عالی کار ادامه 

داد: کارفرمایان در جلسه اعلام کردند که 
هیچ چشم داشتی از دولت ندارد و هزینه ای 
هم نمی خواهند فقط اینکه موانع را از سر 

راه کارفرمایان بردارد.
باقری در توضیح بیشتر افزود: درحال 
حاضر سازمان تامین اجتماعی ۱۵ درصد 
از هر جوازی حق بیمه دریافت می کند، 
ضمن اینکه هزینه های تغییر کاربری زمین 
سرسام آور است و بروکراسی های پیچیده 
اداری باعث شده که کارفرمایان به سمت 
تامین مسکن کارگران نروند و فرایندها به 
قدری فرسایشی است که کارفرمایان از آن 

منصرف می شوند.

به گفته وی کارفرمایان موافقت و اعلام 
آمادگی کردند زمین های مازاد خود را برای 
کارگران اختصاص دهند  ساخت مسکن 
و کارگران هم در قالب تعاونی ها متشکل و 

ساماندهی شوند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار متذکر 
شد: کارفرمایان از دولت خواستند تا ضمن 
برداشتن موانع و بروکراسی های زائد، روند 
تغییر  و  مجوزها  دادن  و  تعاونی ها  ثبت 
کاربری را تسهیل کند تا آنها با استفاده از 
کارگاه خود و فراهم  زمین مازاد در جوار 
بودن زیرساخت ها اعم از آب و برق و گاز 
بدون دریافت وام نسبت به ساخت مسکن 
گزارش کمیته مزد درخصوص  اقدام کنند.
وضع معیشت خانوار و هزینه سبد زندگی 
مبنایی برای تعیین حداقل دستمزد است 
و می تواند به تعیین بهتر رقم  سبد معیشت 
و شفاف سازی هزینه ها کمک کند. نتایج 
تصمیم گیری  حصول  جهت  بررسی ها 
کار ارائه خواهد شد.به  به شورای عالی 
گزارش ایسنا، در حال حاضر برای تعیین 
حداقل دستمزد، معیارها و شاخص های 
مشخصی وجود دارد که سازمان بین المللی 
کار بر اساس شواهد و واقعیت های موجود، 
پیشنهاد داده است که این معیارها باید 
که تعادل میان  به گونه ای طراحی شوند 
نیازهای کارگران و عوامل اقتصادی برقرار 

شود.

رئیس کمیته دستمزد شورای عالی کار اعلام کرد

جزئیات دومین نشست کمیته دستمزد

رضا حنیفه: ایران یکی از کشورهایی است که اقتصاد وابسته ای به روابط خارجی داشته 

و دارد و از این رو گاه رخدادهای کوچک در دنیا می تواند بر اقتصاد کشور تاثیر مستقیم 

یا غیرمستقیم بگذارد

عطا بهرامی: ما در پنج شش سال اخیر با تورم 

۴۵ تا ۵۰ درصدی مواجه بودیم و سرمایه گذار 

چه باشد و چه نباشد تورم کار خودش را می کند. 

ز ترجیحی هم تاثیری در بهبود تورم در  حتی ار

بازار نداشته است


